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حل چالش های 
پادگان ها با مهارت های 

صنایع  دستی
مریم جلالی، معاون صنایع  دســتی 
وزارت میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع  دستی، در نشست مشترک قرارگاه 
نیروهای مسلح و  مرکزی مهارت آموزی 
معاونت صنایع  دستی و هنرهای سنتی 
گفت: اگر یکی از چالش های پادگان های 
ما مسائل عاطفی و روانی است، می شود 
بــا مهارت های صنایع  دســتی آن را حل 

کرد و به مقابله با این چالش برخاست.
او ادامه داد: صنایع  دستی را مهارت 
هویتی می دانــم و فکر می کنم حتی این 
رفت و آمدی که بیــن اقلیم های مختلف 
ما در حوزه ســربازی هست، یک فرصت 
به شــمار می رود. همچنین به نیروهای 
مسلح، به چشم شــبکه ای از ظرفیت ها 
نگاه می کنم و به همین دلیل به هر استانی 
که می روم، پیگیر این هســتم که حاصل 
تفاهم نامه ها چه بوده است و شما با آن 
اتصال برقــرار کردید؟ چون معتقدم این 
هم افزایی ها منتج به نتیجه ای می شــود 

که مدنظر حضرت آقا است.
جلالــی در ادامه بیان کــرد: آموزش 
در صنایــع  دســتی چند وجهی اســت، 
یعنی آموزش مثل انتقال دانش نیســت 
کــه فکر کنید فقــط یک انتقالــی اتفاق 
می افتــد. در صنایــع  دســتی آمــوزش، 
پیوند نســلی اســت و آموزش نمایش و 
علاقه مند کردن و اعتماد به باور و هویت 
ملی و اعتماد به نفس پیدا کردن است. ما 
با صنایع  دســتی می توانیم سلامت روان 
و ســلامت اجتماعی و سلامت ارتباطی 
را تحقق ببخشــیم و ایــن در حوزه های 

مختلف تجربه شده است.
معاون صنایع  دستی کشور افزود: اگر 
یکی از چالش های پادگان های ما مسائل 
عاطفی و روانی است، می شود با صنایع  
دســتی آن را حل کرد و به مقابله با این 
چالش نشســت. به همین خاطر ما نباید 
متوسط پســندی کنیم و فقــط به کمّیت 

بسنده کنیم.
او در ادامه گفــت: برای مثال اتفاقی 
که در استان فارس افتاد و من از آن خانه 
بازدید کردم که ما یک خانه صنایع  دستی 
را با این شرط به هنرمندان واگذار کردیم 
که هنرمندان پیش کسوت موظف شوند 
در روزهایــی به پرســنل وظیفه آموزش 
دهند و ایــن به خودی خــود هم گرایی 
عاطفــی ایجاد کــرده اســت و بعدا در 
نمایشــگاه آثارشان را به نمایش گذاشته 
و از فروش آنها به درآمد رسیدند. همین 
موضوع برای ما اقدام روی زنجیره ارزش 

است.
جلالی ادامه داد: نکته ای که ســردار 
گودرزی به آن اشــاره کردنــد، توجه به 
نقشه توســعه اســتان و حضور بخش 
خصوصی و کارگاه های بزرگ است که ما 
در این بخش به شــدت نیاز به نیروی کار 
داریم. منظور این است که آموزش صنایع  
دستی را یک طرفه نبینیم و آن را تعاملی 
بین مهارت های از پیش آموخته سربازان 

وظیفه و صنایع  دستی بدانیم.
او در ادامه نیز افزود: آمایشی که به آن 
اشاره کردم، برای اینکه هدف شما مبتنی 
بر غناســازی و ارتقای بهره وری در دوره 
وظیفــه خدمت باشــد، هم گرایی ایجاد 
می کند و ما آماده ایم هم ســربازانی که 
از قبل این مهارت را دارند یا مهارت های 
جانبی که سرباز می تواند به صنایع  دستی 
ارائه دهد؛ یعنی معاونان صنایع  دســتی 
کشور روی پادگان ها به عنوان یک ظرفیت 
بالقوه در همه عناصر زنجیره ارزش نگاه 
کنند. یعنی ممکن اســت ما یک ســرباز 
وظیفه اســتاد داشته باشیم و حتما نباید 
یک اســتاد بفرســتیم. ممکن است یک 
ســرباز وظیفه ای داشته باشیم که بتواند 
به این اســتاد مــا در راســتای راه اندازی 

پلتفرمش کمک کند.
جلالی ادامه داد: بهتر است ذهن مان 
را بازتر کنیم و به قول امروزی ها هیبریدی 
و چندمنظوره فکــر کنیم. چون آموزش، 
نمایش، فروش و تجربه صنایع  دســتی 
همگی در یک عرصه و یک جا قرار دارد. 
برخی ظرفیت ها هم باید خلاقانه به کار 
گرفته شــود تا بتوانیم بهــره وری لازم را 
برای اغنای دوره سربازی که مدنظر شما 

است، محقق کنیم.
معاون صنایع  دســتی کشور گفت: از 
معاونان می خواهم تا به مفاد تفاهم نامه 
دقت داشــته باشــند. این مفاد تنها یک 
آموزش صرف نیست و ما یک هم گرایی 
با ســتاد قرارگاه مهــارت داریــم و باید 

مهارت را امری انسانی ببینیم.

مقابله با بیابان زایی
ایسنا: رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه تولید ادبیات 
و کلیدواژه های مشــترک بسیار سخت و ســنگین است، گفت  دولت 
ســیزدهم عزم خود را برای همکاری با کشورها در زمینه مقابله با گرد و غبار 
به عنوان یکی از عوامل مؤثر بر خشک ســالی و بیابان زایی جزم کرد که منجر 
بــه تبدیــل ادبیات ملی بــه ادبیات منطقه ای شــد و در ادامــه یک ادبیات 
بین المللــی به وجود آمد. به این  ترتیب پدیــده نوظهوری به نام گرد و غبار در 

کلیدواژه های سازمان ملل جای گرفت.
۱۷ ژوئن هر ســال که امسال مصادف با ۲۸ خرداد است، از سوی سازمان 
ملل به عنوان روز جهانی مقابله با بیابان زایی نام گذاری شــده است. این روز 
امسال با شعار «متحد برای زمین، میراث ما، آینده ما» گرامی  داشته می شود. 
جنگل زدایــی، تخریب مراتع، تبدیل عرصه های جنگل ها به ســایر کاربری ها 
و تغییر کاربری ها مصداقی از بیابان زایی اســت. این مســائل به حدی برای 
جامعه جهانی حیاتی اســت که یکی از کنوانسیون های جهانی که در رابطه 

با سرزمین تدوین شد، کنوانسیون مقابله با بیابان زایی بود.
در کشــور ما یک ســاختار ملــی تحت عنــوان کارگروه ملــی مقابله با 
بیابان زایی پس از الحاق ما به کنوانســیون مربوطه شــکل گرفته اســت. در 
دولت ســیزدهم، بعد از یک دوره نســبتا طولانی، در دی ماه ســال ۱۴۰۰ این 

کارگروه به صورت فعال مجددا آغاز به فعالیت کرد.
علی سلاجقه با اشاره به لزوم بهره برداری درست از زمین اظهار کرد: کره 
زمین توانمندی مشــخصی دارد و حد تــاب آوری و مقاومت آن در مقابله با 
شــوک ها و ظرفیت بهره برداری کره زمین مشخص است. خداوند به انسان 
به عنوان اشــرف مخلوقات و نــه صاحب مخلوقات، توانمندی اســتفاده از 
ظرفیــت این کره را در جهت ارتقای خود داده اســت تــا در نهایت به مقام 

عبودیت برسد.
وی اضافــه کرد: در حال حاضر خشک ســالی و بیابان زایــی در قالب یک 
مقوله کلی تحت عنوان تغییر اقلیم به جهان و کشور ما تحمیل شده است. 
دخالت انسان در تغییر اقلیم کمتر است؛ هرچند با توجه به نوع بهره برداری 
از محیط زیست به عنوان تشــدیدکننده و تسهیل کننده، تغییر اقلیم می تواند 
نقش داشته باشد. البته تغییر اقلیم در فرایند کلی حاکم بر فعل و انفعالات 
کــره زمیــن و تأثیر و تأثــرات این کره  بین اجــرام آســمانی و در نهایت بین 

کهکشان ها رخ می دهد.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه تغییر اقلیم در ادوار 
مختلف زمین شناســی اتفاق افتاده اســت، اظهار کرد: ما به عنوان ســاکنان 
ایــن کره خاکی در بــازه زمانی ای قــرار گرفته ایم که تغییــر اقلیم را تجربه 
می کنیــم. دو مقوله اصلی زیر  مجموعه تغییر اقلیم قــرار می گیرند؛ یکی از 
آنها کم بارشی اســت و در این شرایط خشک سالی به وجود می آید. افزایش 

تغییر درجه حرارت و جابه جا شدن فصول از دیگر نتایج تغییر اقلیم است.
وی با اشاره به اینکه بیابان زایی یکی از عوامل متأثر از خشک سالی است، 
گفت: آمادگی در کشور ما در شرایط تغییرات اقلیمی دیر شروع شد. در حال 
حاضر تغییــر اقلیم را به عنوان یک مقوله اثبات شــده و واقعی پذیرفته ایم؛ 
بنابراین باید سمت و سوی همه سیاســت گذاری ها به نحوی باشد که به این 
موضوع توجه شود. در کشوری که خیلی از مسائل در شرایط آستانه هاست، 
لازم است به  نحوی حرکت کنیم که با حداقل خسارت بتوانیم کشور و مردم 
را از این بازه زمانی عالمانه و کاملا آگاهانه عبور  دهیم که اقداماتی در کشور 

در این راستا انجام شده است.
ســلاجقه ادامه داد: موضوع تغییر اقلیم کاملا به سازمان محیط زیست 
سپرده شــده و مرجع ملی تغییر اقلیم این سازمان اســت؛ بنابراین هرگونه 
مراوده و مبادله با ســایر کشــورهای جهان در این زمینه، حتما در قالب این 

مرجع ملی باید انجام شود.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست افزود: طبق برنامه هفتم توسعه، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت مکلف اســت هماهنگی بین دستگاه های 
مســئول و تأثیرگذار در دو بُعد اصلی فرهنگ ســازی و ســازگاری در زمینه 
موضوع تغییر اقلیم را محقق کند. خوشبختانه «هاب ملی و منطقه ای تغییر 
اقلیم» را در پژوهشکده محیط زیست و توسعه پایدار راه انداری کردیم و این 
هم گرایی ها در حال اتفاق افتادن است. تقریبا سمت وسوی سیاست های کلی 
نظام و رویکردهای میدانی دولت به این ســمت است و همه تغییر اقلیم را 

به عنوان یک واقعیت پذیرفته اند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت درباره برنامه های پیش بینی شده 
برای سازگاری با تغییرات اقلیمی گفت: وضعیت گرد و غبار در خیلی از نقاط 
دنیا به  گونه ای شــده اســت که مردم زندگی را بدون ایــن پدیده نمی توانند 
تجربه کنند؛ همان گونه که مردم شمال کشور بدون هوای شرجی نمی توانند 

زندگی را تجربه کنند و یکی از شاخص های آن منطقه است.

راه های سازگاری با تغییرات اقلیمی
او تأکید کرد: دیگر نمی توانیم انتظارات سابق از طبیعت و بهره برداری از 
آن در شــرایط نرمال و فراتر از نرمال را در وضعیت تغییرات اقلیمی داشته 
باشــیم. ســبک زندگی خود را برای ســازگاری با تغییر اقلیم باید  از منزل تا 
مدیریت کلان کشــور، با توجه به کاهش منابــع آبی، افزایش درجه حرارت، 
افزایش شدت بارش و محدودیت بارش برف مدیریت کنیم و خود را با شرایط 
کنونی ســازگار کنیم. برای دستیابی به این هدف، هم در سیاست گذاری، هم 
در ارائه برنامه و هم در اجرا نباید کشــت   محصولات  آب بر را داشته باشیم. 

علاوه بر آن دیگر از بین بردن تنوع زیستی معنا ندارد.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اضافه کرد: از سوخت های پاک باید 
اســتفاده کنیم. علاوه بر آن، از منابع آب زیرزمینی به  گونه ای اســتفاده شود 
که فرسایش به حداقل و بازســازی و احیای طبیعت به حداکثر برسد. نباید 
 مانند شــرایط نرمال از منابع آب و خاک و سوخت های فسیلی استفاده شود. 
همه این محدودیت ها چارچوب مســیر و سبک زندگی ما را شکل می دهند. 
با این کار می توانیم از تهدیدها فرصت بســازیم و سبک زندگی غیرمسرفانه 

در پیش بگیریم.
او در پاســخ به این پرســش که در شــرایطی که مجموعه های مشابهی 
با عنوان ســتاد ملی مقابله با گرد و غبار در ســازمان محیط زیست و کارگروه 
مقابله با بیابان زایی در سازمان منابع طبیعی وجود دارد، آیا وجود یک مرجع 
واحــد برای مقابله با بیابان زایی و گرد و غبــار مؤثرتر نخواهد بود؟ گفت: این 
موضوع کاملا درســت است. هدررفت ســرمایه و موازی کاری در هر زمینه 
قابل پذیرش نیســت، نه از لحاظ علمی، نه از لحاظ اقتصادی و نه از لحاظ 
صبر و حوصله مردم، اما برای تغییر برخی موارد حتما باید قانون تغییر کند؛ 

چون همه این ستادها و کارگروه ها پشتوانه قانونی دارند.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت تأکید کرد: لازم اســت در تنقیح 
قوانین دقت کرد و ریشــه ای مسئله را حل کنیم. این کار زمان بر است و حتی 

ممکن است در عمر چهارساله یک دولت هم اتفاق نیفتد.
ســلاجقه اضافه کــرد: ســازمان حفاظت محیط زیســت یک دســتگاه 
سیاســت گذار، حاکمیتی–نظارتــی، هماهنگ کننــده و مطالبه گر اســت . در 
کارگروه، مقابله با گرد و غبار مطرح شــده و وظیفه آن مهار پدیده اســت. ما 
حتمــا در زمینه سیاســت گذاری ها، روش ها و تأمین اعتبــارات ورود کرده و 
ســعی می کنیم در راستای هم قرار بگیریم. حتما ظرفیت سایر دستگاه ها را 

به کار می گیریم، ولی در امور آنها مداخله نمی کنیم.

پرونده ساخت هتل ۳۰ طبقه در ولنجک دوباره در کمیسیون ماده ۵ بررسی شد

پایان باز داستان هتل ۳۰طبقه ولنجک
خبر گزارش خبری
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شــرق: داستان ســاخت هتل ۳۰ طبقه ولنجک با رأی دیوان 
عدالت اداری به پایان نرسید. پس از انتشار لغو مجوز ساخت 
این هتل توســط دیوان عدالت اداری، دوبــاره این پرونده در 
کمیسیون ماده ۵ بررسی و به شورای عالی شهرسازی ارسال 

شده است.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهــران که یکی از 
موافقــان ســاخت این هتل بــه نظر می رســد، درخصوص 
جزئیات این جلســه ســخنی نگفته و تنها بررسی مجداد آن 
در ایــن کمیســیون را تأیید کرده و گفته اســت: این موضوع 
هم اکنون در کمیســیون ماده ۵ مطرح شــده اســت و اجازه 
بدهید پس از مشخص شدن نتایج آن اعلام شود. البته ناگفته 
نماند که وزارت راه و شهرسازی و میراث، زمین اشاره شده را 

به شرط ساخت هتل واگذار کرده اند.
دو روایت غیررســمی از جلسه کمیسیون ماده ۵ که برای 
رفع موانع قانونی ســاخت این هتل تشکیل شده بود، منتشر 
شــده که هیچ کدام از آن توســط مدیران شــهری و اعضای 
شــورای شــهر مورد تأیید قرار نگرفته اند. نخســت اینکه در 
جلســه، امضای جدیدی بــرای موافقت به ثبت نرســیده و 
اعضای کمیســیون شــفاهی موافقت خود را اعلام و پرونده 
را به شــورای عالی شهرسازی ارسال کرده اند. در روایت دوم، 
همه اعضا و نمایندگان آنها پرونده ساخت این هتل را امضا و 

پرونده به شورای عالی شهرسازی ارسال شده است.
۱۶ خــرداد رســانه رســمی قــوه قضائیــه اعــلام کرد 
ساخت وســاز هتل ۳۰ طبقه روی گسل های ولنجک به دلیل 
عدم رعایت قانون در صدور مجوز ساخت این هتل و احداث 
بیش از شش طبقه با ورود سازمان بازرسی کل کشور متوقف 

شده است.
بر اساس خبر منتشر شده در رسانه قوه قضائیه، اوایل سال 
گذشته بود که خبر ساخت هتلی ۳۰ طبقه در ولنجک تهران 
و با مصوبه غیرقانونی کمیســیون ۵ در بهمن ۱۴۰۰ به بحث 

داغ رسانه ها تبدیل شد.
مقدمات کار ساخت این هتل به درخواست وزارت میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری وقت در سال ۱۳۹۶ 
انجام شــد و با درخواست سازمان ملی زمین و مسکن، زمین 
برای ایجاد هتل را اداره کل راه و شهرســازی استان تهران به 

بخش غیردولتی واگذار کرد.
در آن زمان، مشــهودترین تخلفی که در این پروژه صورت 
گرفت ، مجوز بلندمرتبه ســازی در تراز بــالای هزار و ۸۰۰ متر 
در تهران و از طرف دیگر قرار داشــتن زمین مدنظر روی پهنه 
گسل شمال تهران عنوان شد. بر این اساس، سازمان بازرسی 
کل کشــور به موضوع ورود کرد و خواستار رعایت قانون در 
این مورد شد. با ارسال نامه هشداری سازمان بازرسی به وزیر 
راه و شهرســازی و رئیس شورای  عالی شهرسازی و معماری 
ایران، شهردار تهران و وزیر کشور، در اواسط اردیبهشت ۱۴۰۲ 
مشخص شد در صدور مجوز ساخت این هتل، قانون رعایت  

نشده است.
در نامه محمد مهدی بلندیان، معاون نظارت و بازرســی 
امور سیاســی و قضائی سازمان بازرســی، با اشاره به اینکه 
ملــک مزبــور در زیر پهنه مســکونی با تراکم متوســط واقع 
شــده، ممنوعیت احداث بیش از شــش طبقه در آن منطقه 
مــورد تأکید قرار گرفت و اعلام شــد که شــهرداری تهران و 
کمیســیون ماده ۵ باید موضوعات مربــوط به مغایرت های 
اساسی با طرح جامع و تفصیلی را به شورای  عالی معماری 

و شهرسازی ایران ارجاع دهند.
در ایــن نامه همچنین به عدم موافقــت اکثریت اعضای 
کمیســیون ماده ۵ با درخواســت مالک (مخالفت چهار نفر 
از هفت عضو اصلی و صرفا موافقت سه نفر) اشاره و تأکید 
شــده بود که با توجه به اســتقرار ملک در تراز بالای هزارو 

۸۰۰، هرگونه ساخت وساز در بالای این تراز ممنوع است.
معــاون سیاســی و قضائی ســازمان بازرســی همچنین 
تأکید کــرده بود که مصوبه مذکور و ابلاغ آن به شــهرداری 
منطقــه مغایر با مقررات و ضوابط بــوده و به علت تعارض 
درخواســت مالک با طرح جامع شــهر تهــران و برهم زدن 

شرایط مندرج در طرح تفصیلی، به استناد تبصره ۳  ماده ۴۴ 
«آیین نامه نحوه بررسی و تصویب طرح های توسعه و عمران 
محلــی، ناحیه ای، منطقه ای و ملی و مقررات شهرســازی و 
معماری کشور مصوب ۱۳۷۸/۱۰/۱۲ هیئت وزیران»، موضوع 
درخواســت مالک باید به دبیرخانه شورای عالی شهرسازی 
و معماری ارســال می شــد. به لحاظ بی توجهی به هشدار 
داده شــده از دیــوان عدالت اداری، تقاضــای ابطال مصوبه 
کمیسیون ماده ۵ شــد و با پیگیری انجام شده و ارائه مدارک 

مربوط حکم به ابطال آن مصوبه صادر شد.
بدیهی است که سازمان بازرسی از هر گونه سرمایه گذاری 
که بر اســاس قانون صورت گرفته و به حقوق مردم تجاوزی 
نکند، دفاع می کند و از مســئولان انتظار دارد بیش از سایرین 
مطیع قانون باشند؛ چرا که تمرد از قانون از هیچ کسی پذیرفته 

نیست و در مورد مسئولان به طریق اولی پذیرفته نیست.
همچنین دیوان عدالت اداری متن حکم را منتشر و اعلام 
کرد که دیوان عدالت اداری مصوبه کمیســیون ماده ۵ شهر 
تهران درخصوص صدور پروانه ساختمانی هتل ۳۰ طبقه در 
ولنجک را به جهت عدم رعایت ضوابط و مقررات نقض کرد.
در متن حکــم دیوان اما بــه تمام مواردی که ســازمان 
بازرســی برای ابطال این مصوبه ارائه کرده اشــاره نشــده و 
تنها تأکید شــده بود که این مصوبــه امضای اکثریت اعضای 
کمیســیون ماده ۵ را ندارد و کمیسیون مجددا طبق مقررات 
قانونی به موضوع رسیدگی کند. اتفاقی که یک هفته پس از 

ابلاغ حکم دیوان افتاد.
ایــن در حالی اســت که بــه گفتــه کارشناســان حوزه 
شهرسازی، ساخت این هتل مانند یک دیوار دفاعی بام تهران 

را از بین خواهد برد.
امیرحســین عبــداالله زاده، شهرســاز می گویــد: ارتفــاع 
مســتحدثات این هتل ۲۲۰ متر خواهد بود کــه در بلندترین 
نقطه شــهر تهران قرار دارد. این برج از فشــافویه، فرودگاه 
امام خمینی و پرند قابل مشاهده است. دید اشراف افقی این 
مکان حداقل ۷۵ کیلومتر اســت. اما دید این هتل به واسطه 
شــیبی که در محدوده وجود دارد، بر روی تمامی پارســل ها 
و املاک مردم شــهر تهران اســت. یعنی هیچ ملکی از پس 

پنجره های هتل وجود ندارد  که قابل رؤیت نباشد.
او تأکید کرد: این برج شــبیه دیوار دفاعی اســت و تقریبا 
چیــزی از بام تهران باقی نمی گــذارد. او همچنین تأکید کرد 
که در صورت ساخت هتل، کهف الشهدا از حیز انتفاع ساقط 

می شود.
موضوعی که صادق کاشــانی، وکیل دادگستری نیز به آن 
اشــاره می کند و می گوید: منظر شهری و دامنه جنوبی البرز 
متعلق به همه شهروندان است. این وکیل دادگستری پیش 
از این در یک نشست خبری با موضوع تخلفات ساخت وساز 
این هتل ۳۰ طبقه گفته بود: مجوز ســاخت یک ســاختمان 
۳۰ طبقــه با حــدود دو هزار متر را در تراز بــالای هزارو ۸۰۰ 
متری البرز صادر کرده اند. در دو دهه گذشته شخص رهبری 
پیگیر بودند که جلوی ساخت وســازهای بــالای هزارو ۸۰۰ 
متر گرفته شــود. از زمانی که این بحث مطرح شــد، کســی 
به غیر از آقــای زاکانی جرئت نکرده کــه بگوید می خواهم 
اینجا بلندمرتبه بســازم. تراز این محــدوده بالای هزارو ۸۰۰ 
متر اســت. کهف الشهدا در تراز هزارو ۹۰۰ متر ساخته شده و 

نزدیک همین پروژه قرار دارد.
درخصــوص جزئیــات زمینی که این هتل قرار اســت در 
آن ساخته شــود، عبداالله زاده، کارشــناس حوزه شهرسازی 
می گوید : این پلاک در منطقه یک، بالای خیابان بیست وپنجم 
ولنجــک و در فاصله ۴۵ متــری تا کهف الشــهدای تهران و 
در پایین دســت یکی از بام های تهران قــرار دارد. مجاور آن 
بافــت مســکونی کم تراکم یک تا دو طبقه و ویلایی اســت و 
در پایین دســت آن و در فاصله چند کیلومتری پروژه، ســالن 
اجلاس ســران و نمایشگاه بین المللی را داریم. علاوه بر این، 
در مجاورت آن هم فقط باغات و بافت مسکونی قرار دارد و 
عمدتا در شعاع چند کیلومتری این پلاک مراکز کار و فعالیت 
مشــاهده نمی کنیم، حتی مراکز دیپلماتیک، نظامی و دولتی. 

تصاویر هوایی نشان می دهد که قطعه مورد نظر پروژه حالت 
ناموزونی دارد؛ چون بین قطعات دیگر واقع شده است.

در این زمین باقی مانده هایی از جنگل کاری وجود داشــت 
که ســازمان جنگل ها در دهه های ۶۰ و ۷۰ انجام داده بود و 
به  واســطه ورود این قطعه به مرز تهران، این محدوده برای 
حفظ به سازمان زمین شــهری واگذار شد. در تصاویر هوایی 
مشــخص اســت که بالغ بر ۶۰۰ اصله درخت در این قطعه 
وجود داشــت که با رأی مخالف شورای شهر در سال ۱۴۰۱، 
حکم به جابه جایی درختان داده شــد. تعــداد این درختان 
به مرور کم شــده بود، اما در ســال ۱۴۰۲ تعداد ۴۲۶ درخت 
جمع آوری شد و ملک در مرحله گودبرداری است. همچنین 
در اطلاعات به دســت آمده از شهرداری تهران مشخص شده 
است که این پلاک در کاربری تثبیت شده قرار دارد و غیرقابل 
تغییر و در پهنه گســلی واقع شده است. علاوه بر این، ملک 
در محدوده ۲۵ ساله هم قرار گرفته است. کد لایه گسلی این 
زمین هم تیپ شــش است که به عنوان خطرناک ترین عرصه 

گسلی شناخته می شود.
به گفته او، این ملک در دو ســطح قرار دارد و شکســت 
زمین مشــهود است. تراز ارتفاعی معبر پایین هزارو ۸۱۷ متر 
و تراز ارتفاعی معبر بالا هزارو ۸۴۳ متر اســت؛ یعنی ۳۰ متر 
اختلاف ارتفاع بین بالا و پایین ملک اســت که نشان می دهد 
شــیب این پلاک حدود ۴۷ درجه و نزدیک ۱۰۷ درصد است. 
با این مشــخصات، زمین به مساحت شش هزار و ۶۶۶ متر به 
کمیسیون ماده ۵ ارائه می شود و در  مرداد سال ۱۴۰۰ و زمانی 
که هنوز مدیریت شــهری جدید آغاز نشــده بود، درخواست 
ســاخت برای ۱۱ طبقه در کمیته فنی کمیسیون ماده ۵ ارائه 
می شــود، اما به  دلیل پهنه های گســلی و تــراز بالای هزارو 
۸۰۰ و مجــاوران کم ارتفاع و بافت مســکونی با آن مخالفت 

می شود.
درخصوص انتقادهایی که به ســاخت این هتل در حریم 
گســلی می شــود، شــهردار تهران گفته بود: در باره این هتل 
ســازمان زمین شناسی اعلام کرد که روی گســل قرار دارد و 
نباید ســاخته شود، اما مراجع دانشــگاهی که مهم ترین آنها 
از اســتادان دانشــگاه امیر کبیر بودند، در کمیســیون ماده ۵ 
حضور یافتــه و از آن دفاع کردند. آنها گفتند که نوع ســازه 

هتل تاب آوری در برابر زلزله را دارد.
به گفته زاکانی، با اینکه دفاع کاملی از سوی این استادان 
دانشگاهی صورت گرفت، باز هم ما تأکید کردیم که مجوز را 
در صورت تأیید مرکز تحقیقات ساختمان صادر خواهیم کرد. 
در واقــع ما نظر ســخت گیرانه ای را در مورد این هتل اعمال 
کردیــم، اما دلم می ســوزد که این موضوع بــه گونه دیگری 

مطرح شد.
صالح شکوهی، استاد شهرسازی دانشگاه علم و صنعت 
ایران نیز تأکید دارد که ضوابط مربوط به حریم گســل در این 
پرونده رعایت نشــده اســت . به گفته شــکوهی، این اراضی 
دولتی بوده و به ســرمایه گذار اجاره ۹۹ ساله داده شده و در 
قرارداد هم تصریح شــده که صرفا برای ساخت هتل است؛ 
درحالی که طبق مصوبه کمیســیون مــاده ۵، بخش زیادی 
از ایــن پروژه تجاری اســت. باید تأییدیه ضوابط گســل مرکز 
تحقیقات راه و شهرسازی برای صدور پروانه این پروژه گرفته 
می شد، اما انجام نشده است. استناد آنها این بود که خودمان 
تخصص این کار را داریم. شــهرداری در پاسخ به این ایرادها ، 
گفته اســت که قانون گذار اجازه تغییر کاربری را داده است. 
علاوه بر این، پاســخ داده است که دانشگاه امیرکبیر پایداری 
ســازه ای آن در برابر زلزلــه را تأیید کرده و ساخت وســاز در 
حریم گسل با رعایت برخی شرایط بلامانع است؛ درحالی که 

دانشگاه امیرکبیر مرجع قانونی تأیید این موضوع نیست.
پرونده ســاخت این هتل به شورای عالی شهرسازی رفته 
و تصمیم نهایی برای قانونی شــدن مجوز ســاخت این هتل 
با این شورا ســت . باید دید رئیس شورای عالی شهرسازی که 
بارها در نامه نگاری ها با شــهرداری خواستار توقف برخی از 
بخش نامه ها و مصوبات کمیســیون ماده ۵ بوده، این بار چه 

تصمیمی خواهد گرفت.

او به چالــش دیگر صندوق اشــاره کــرد و افزود: 
«حجیم شــدن صنــدوق یکــی از معضــلات آن 
است. چنین مؤسســه ای نیاز به هفت هزار پرسنل 
ندارد یعنــی به بســیاری از حقوق بگیرهــا نیازی 
نیســت. بخــش دیگری هــم مربوط بــه ریخــت و پاش ها و 
حیف ومیل هاست. صحرایی در اولین اقدام خود به عنوان وزیر 
آموزش و پرورش به تحقق ارزش مالکانه که مطالبه فرهنگیان 
بوده، اقدام کرد اما این کار در نطفه خفه شــد. صحرایی در ۳۱ 
اردبیهشت ۱۴۰۲ که نجف پور؛ مدیرعامل وقت صندوق به دنبال 

انجام این مهم بود به بهانه اینکه سهم دو درصدی مالکانه در 
بورس باید به ۱۰ درصد برســد، مانع از اجرای آن شــد و جالب 
آنکه با گذشت یک سال از دستور صحرایی بر این موضوع هنوز 
آن دو درصد هم تحقق پیدا نکره است چه برسد به ۱۰ درصد. 
داوری گفت «حالا خبرهایی شــنیده ایم که این روزها با بورس 
در حال مذاکره هســتند و شاید بخشــی از دارایی های صندوق 
وارد فرابــورس شــود و ارزش مالکانــه هم تحقــق پیدا کند. 
البته کل دارایی های صندوق باید ارزش مالکانه اش مشــخص 
و وارد بورس شــود و در آن صورت اســت که برگه سهام داده 

می شود و میزان ارزش دارایی مشخص شده و ابهامات برطرف 
می شود». به گفته داوری بیشــترین سرمایه صندوق در بخش 
نفت و پتروشیمی است و جالب آنکه در هیچ کدام از این موارد، 
صندوق ذخیره، مالک صدرصد آن نیســت و اختیار کامل برای 
بورسی شدن ندارد. با وجود این چالش ها و موانع و دوگانه های 
از پیش طراحی شده، برخی از اعضا به دلیل ناامیدی می گویند 
که صندوق باید منحل شود و برخی معتقدند باید انصراف داد 
و شــکایت کرد. در چنین شرایطی سرنوشت این هلدینگ بزرگ 

اقتصادی همچنان در هاله ای از ابهام باقی مانده است.

صندوقی فربه، کارکردی نحیف
ادامـه از 
صفحه

۸


